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Za: SKUPSTINA CRNE GORE, g-din Tvan Brajovic, predsjednTk

Predmet: Odgovor na poslanicko pitanje gospodina Aleksandra Damjanovica

Na osnovu cl. 187 i 188 Poslovnika Skupstine Crne Gore, poslanik

Aieksandar Damjanovic postavio je potpredsjedniku Viade za

ekonomsku politiku 1 finansijski sistem sljedece

POSLANICKO PITANJE

'pa li ste zadovoljni nacinom na kojl se odvija reaiizacija projekta

liklanjanja opasnog otpada - grita, sa podrucja nekadasnjeg
brodogradiiista u Bijeloj, i da li Vlada ima plan za otklanjanje evidentnlh

problema u realizaciji pvog posia?"

j

i
Na postavijeno pitanje dajem sljedeci

ODGOVOR

Uvazeni poslanice Damjanovlcu,

Skupstina Crne Gore i cjeiokupna javnost u vise navrata su, kroz institut

poslanickih pitanja, imali priliku da se informisu o realizaciji projekta

"Upravljanje industrijskim otpadom i ciscenje" za koji je u oktobru

2014, potpisan Ugovor o kreditu sa Svjetskom bankom, ukupne



vrijednosti 50 miiiona eura, a ciji je iznos nakon uspjesno zavrsenog

restrukturiranja u maju ove godine korigovan na 44.7 miiiona eura.

Osnovni cilj projekta je sanacija ekoloskih crnih tacaka, odnosno

remedijacija lokacija na kojima se nalaze deponije opasnog

industrijskog otpada, i to: Brodogradiliste Bijela (grit i kontaminirano

zemljiste), Termoelektrana Pljevija (deponija pepela i sljake Maljevac),

Rudnik ^Supija stijena" (jaloviste Gradac) i Kombinat Alumlnijuma

Podgorica (2 bazena crvenog mulja i deponija cvrstog otpada).

Koristim ovu priliku da Vas podsjetim da je od januara 2017. zakljucno

sa danasnjim danom doslo do znacajnog ubrzanja aktivnosti po svim

komponentama projekta, te da je ostvaren vidljiv napredak u njegovoj

realizaciji, a sto je evidentirano i u Izvjestajima Svjetske banke nakon

zavrsenih misija njihovih eksperata, all i u redovnim nedjeljnim

rzvjestajrma koje Svjetska banka prosljeduje nadiezmrn drzavrtrm

organ ima.

Naime, u ovom momentu u toku su radovi na remedijaciji na sve tri

ilokaclje koje su trenutno predvidene za izvodenje radova, a to su:

iBIjela, Gradac i Maljevac. Za lokaciju KAP, nakon restrukturiranja
Ugovora o zajmu, odiuceno je da se kroz ovaj projekat obezbijedi

iskljucivo finansiranje izrade tehnicke dokumentacije, sto je takode

aktivnost kojaje u toku.

Tekuca 2019: godina ce u implementaciji ovog projekta ostati

zabiijezena kao godina u kojoj smo napravili znacajan iskorak u

ubrzanju dinamike realizacije projektnih aktivnosti, jer su pored

nastavka radova na lokaciji Bijela, koji su zapoceti jos tokom 2018.

godine, upravo u septembru ove godine otpoceli I radovi na

remedijaciji dvije pomenute erne ekoioske tacke u Opstini Pljevija. Na

ove dvije lokaclje radovi teku u skladu sa predvidenom dinamikom, a

do kraja juna 2020. bice ulozen iznos od 11.2 miiiona eura, 1 sto je

najvaznije, dugogodisnje erne tacke bice konacno transformisane u

podrucja bezbjedna za zivotnu sredinu.



Gospodine Damjanovicu,

Osvrcuci se direktno na Vase poslanicko pitanje, dozvolite mi da

podsjetim da je za najpovoljnijeg ponudaca na Medunarodnom

tenderu za izbor izvodaca radova na remedijaciji tia iokacije
Brodogradilista Bijela, nakon zavrsenog procesa ocjene pristiglih
ponuda, kao 1 dobijenih sugestija Svjetske banke, kao najpovoljniji
ponudac izabrana kompanija VALGO Iz Francuske. Ugovor sa
izvodacem radova potpisan je u junu 2018. a predvideno je da radovl
na remedijaciji traju 21 mjesec, tj. do kraja marta 2020. godine.

U dosadasnjoj realizaciji projekta u Bijeloj, Izvodac radova je izvrsio
pripremne radove na lokaciji, pribavio neophodnu dokumentaciju
(saglasnosti, dozvole), i u martu 2019. godine zapoceo sa izvozom
opasnog otpada. Do sredine avgusta 2019. godine izvezena je kolicina
od 38.5 tona (oko 65% grita) u Spaniju. S obzirom na cinjenicu da je
navedena dozvola izdata za uvoz 40.000t grita, izvodac radova je u
septembru 2019. pokrenuo postupak za dobijanje nove dozvole za
SO.OOO't grita i za 40.000t kontaminiranog zemijista.

I^odsjecam Vas da je izvoz grita, kao opasnog otpada, kompleksna
procedura, koja se sprovodi u skiadu sa Bazelskom konvencijom,
prema kojoj se izvodac radova obraca zahtjevom Agenciji za zastitu
prirode i zivotije sredine za izvoz odredenih kolicina opasnog otpada
koja daje prethbdnu saglasnost za izvoz, i o tome obavjestava nadlezne
institucije drzaye u kojoj je planiran uvoz, u ovom slucaju Spanije.

Spanski nadlezni organi su sredinom oktobra tekuce godine zatrazili od

izvodaca radova da sprovede analizu otpada u skiadu sa odredenim
direktivama, i da dostavi dodatnu dokumentaciju (dokaz o ekoloskoj
odgovornosti, Ugovor sa investitorom, odobrenje proizvodaca otpada,
ugovore sa brodskim kompanijama koje ce prevoziti otpad). Dokaze je
izvodac dostavio spanskom organu u periodu od 16. do 20. oktobra

2019, dok je uzorkovanje sproveo 13. i 14. novembra, a analize je
poslao nadleznom organu u Spaniji 20. novembra 2019. godine.



U meduvremenu, ne cekajuci na ispunjavanje ovih administrativnih

procedura; na lokaciji je prosijana dodatna kolicina od 20.000 tpna

grita, koja je sada spremna za izvoz, i trenutno se nalazi u zatvorenim

skladistima.

Istakao bih kao ne manje vaznu cinjenicu da se remedijacija lokacije

Bijela, pored ciscenja kontaminitranog zemljista i uklanjanja grita,

preduzima i sa ciljem valorizacije citave lokacije u skladu sa Ugovorom

0 privrednom koriscenju brodogradilisne luke koji je Vlada Crne Gore

2018. godine zakljucila sa konzorcijumom Damen/Porto Montenegro.

Nalme, javnost je upoznata da je upravo sa pocetkom remedijacije na

podrucju nekadasnjeg brodogradllista Bijela najavljena izgradnja

remonta za luksuzne jahte, sto je projekat od kojeg se s pravom

ocekuje da bude novi zamajac razvoju. Strateski cilj koji je u osnovi

projekta novog remontnog brodogradllista je stvaranje nove odrzive,

profitabilne djeiatnosti sa potencijaiom za buducnost u okviru ciste i

odrzive industrlje. Samim tim, aktivnosti na remedijaciji ovog

lokaiiteta, dobijaju jos veci znacaj, buduci da se ukiapaju u cjeiokupnu

siiku podrske odrzivim i ekoioskim projektima koje ova Viada sprovodi

Aa svifrt lokacijama; od juga do sjevera.

KonacnO; kako bih odagnao eventuaine sumnje u kvaiitet potpisanog

Ugovora, smatram da je korisno istaci da on pruza dovoljno

mehanizama za zastitu drzave Crne Gore kao druge ugovorne strane,

u siucaju njegdvog eventuainog neispunjavanja, buduci da je sacinjen

u skladu sa najboljom praksom Svjetske banke. Naime, neispunjavanje
Ugovora za posljedicu bi imalo napiatu kazni koje su definisane

Ugovorom (penala u iznosu od 0,05% od ukupne vrijednosti Ugovora

na dnevnom nivou, do maksimum 10%), do eventualnog rasklda

Ugovora, kada bi se aktiviraia Garancija za dobro izvrsenje posia u

iznosu od 8% ukupne Ugovorene vrijednosti, kao i 5% ukupne

Ugovorene vrijednosti koja predstavijaju zadrzana sredstva.

1  na kraju, istakao bih da je paznja koju posvecujemo projektu

Upravljanja industrijsklm otpadom u Bijeloj, za koji Vi danas iskazujete



interesovanje, posvecena i fo1<usirana. Ito se odnosi na sve uktjucene
strane, a prvenstveno na nadlezma ministarstava i Jedinicu za

upravljanje projektom, koji sva administrativna pitanja vezana za
realizaciju ovog projekta rjesavaju uz kontinuiranu komunikaciju i
saradnju sa Svjetskom bankom, sve u cilju njegovog nesmetanog
sprovodenja.

Potpredsjednik Vlade

mr Milutin Simovic


